
امکان مصرف مواد  در کودکان زیر ۱۰ سال
اسکندر مؤمنی دبیرکل ستاد مبارزه با موادمخدرکشورهشدار داد:

ادامه از صفحه یک
سن مصرف موادمخدر در کشور ۲۴ 

سال
اسکندر مؤمنی دبیرکل ستاد مبارزه با موادمخدر 
است وی در مورد کاهش سن اعتیاد در کشور اظهار 
داشت: یک کودک زیر ۱۰ سال نیز ممکن است که 
این مواد را مصرف کند، اما متوســط سن مصرف 
موادمخدر در کشــور ۲۴ سال است و با بهره گیری 
از برخی اقدامات مؤثر در این زمینه از جمله طرح 
یاری گران زندگی آهنگ کاهش سنی متوقف شده 
اســت. وی با بیان این که در دنیا نیز میانگین سن 
مصرف این مواد ۱۹ سال اســت، افزود: ۹۰ درصد 
کشفیات تریاک، ۴۸ درصد کشــفیات مورفین و 
۲۶ درصد کشفیات هروئین نیز توسط ایران انجام 
گرفته و این آمار از جانب ســازمان ملل متحد هم 
تأیید شده است. مؤمنی همچنین از راه اندازی ۱۳ 
مرکز نگهداری، درمان و مهارت آموزی معتادان با ۹ 
هزار نفر ظرفیت خبر داد و گفت: ۶ مرکز از این تعداد 
به تهران با ظرفیت ۶ هزار نفــری اختصاص یافته 
اســت. وی تأکید کرد: ایران در همسایگی کشور 
)افغانستان( قرار گرفته اســت که بالاترین میزان 
تولید موادمخدر را داشته و طی ۲۰ سال اخیر هم با 
دخالت برخی کشورها از جمله آمریکا ۵۰ برابر شده 
و از ۲۰۰ تن به ۹ هزار و ۵۰۰ تن رسیده است. در این 
دوران همچنین افزایش تولید موادمخدر صنعتی نیز 
گسترش یافته و مواد اولیه، فناوری و دانش مربوطه 
توسط مافیا در اختیار افغانستان قرار گرفته و برخی 
کشورها نظیر آمریکا به دلیل دوری از این منطقه، در 

این توسعه نقش حمایتی داشته اند. مؤمنی اضافه 
کرد: بر این اساس، تمرکز بر مرزها، باندهای بزرگ 
و... در دســتور کار ســتاد مبارزه با موادمخدر قرار 
گرفته و از حمایت و کمک مردم و سمن ها و خیرین 

و... نیز باید بهره برداری شود.
فراوانی شیوع اعتیاد بین دانش آموزان 

به زیر سن ۱۳ سال رسیده
ســودابه توکلی روانشــناس و تحلیل گر مسائل 
اجتماعی اســت وی با تاکید بر اینکه متاســفانه 
فراوانی شیوع اعتیاد بین دانش آموزان به زیر سن 
۱۳ سال رســیده و دانش آموزان در همین سنین 
۱۱ تا ۱۵ سالگی شــان افت تحصیلی شدید دارند 
گفت: بچه هایی کــه از ابتدای تحصیــل تا حدود 
سال چهارم مدرسه شاگرد ممتاز بودند یک مرتبه 
در ســنین نزدیک به بلوغ و زمانی که می خواهند 

از خانواده اســتقلال پیدا کنند به آن مسیر سوق 
داده می شوند. خانواده این را درک نمی کند که این 
فرایند اســتقلال خواهی حین بلوغ اتفاق می افتد 
و آرام آرام باید به بچه ها اســتقلال همراه با احترام 
داده شود و یکی از دلایل بسیار مهم در ایران برای 
افزایش حجم انواع آسیب برای نوجوانان است. اکثر 
دانش آموزان از سیگار شروع می کنند ولی آن قدر 
سرعت جذب مواد و حجم مشکلات روانی بالا است 
که به سرعت جذب گروه های بالادستی به لحاظ دُز 
بالای مخدر می شوند. برای مثال مدتی قرص های 
ضدافسردگی و آرام بخش مصرف می کند که الزاماً 
با دود شروع نمی شــود، فرآیند به این شکل است 
که معمولاً آرام آرام آن ها را به سمت مخدرها سوق 
می دهد. شیشه، ماری جوانا به اشکال مختلف ازجمله 
حشیش، علف، گل و غیره در مهمانی ها و مراسمات 

دوستانه مصرف می شود که اطلاعات بیشتر در این 
مورد را باید از نیروی انتظامی و سازمان پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی دانش آموزان گرفت که در این 
زمینه نیاز به هماهنگی قوی تر بین دستگاه ها برای 

کمک به کودکان و نوجوانان است.
میزان گرایــش و مصرف مواد در بین 

دختران دو برابر پسران
وی افزود: میــزان گرایش و مصرف مــواد در بین 
دختران دو برابر پسران است در واقع برخی دختران 
بر این باورند که پســران اعتبار بیشتری در جامعه 
دارند و این رفتار را برای رسیدن به جایگاه پسران 
از خود نشــان می دهند.. این فاجعه نشان دهنده 
شــدت حجم فشــارهای هنجارهایی است که در 
جامعه مرسوم اســت. خانواده ها به دختران بیش 
از پسران فشــار وارد می کنند و این حجم از درک 
نشدن اجتماعی فشــار زیادی را بر روی دختران 
ایجاد می کند. این زنگ هشداری است برای جامعه 
ما که دخترانمان دچار افسردگی می شوند و می تواند 
عواقب بسیار ســنگینی برای جامعه داشته باشند. 
نگاه اجتماعی به برابری جنســیتی اعتقادی ندارد 
و هنوز دختر را از پســر جدا می کند، در عرف بین 
کارهای دخترانه و پسرانه فاصله می اندازیم، وقتی 
این تفکر غالب است دختر برای مقاومت کردن به 
کارهای پسران دست می زند، از جمله مصرف سیگار 
و مواد، موتورسواری، نوع ماشین سواری شان شکل 
پسرانه می گیرد، سعی دارد رفتارهایی نشان دهد که 
قابیلیت های پسرانه داشته باشد و اقتدارشان کمتر 

از پسران نباشد.

ادامه از صفحه یک
در این مقاله قصد داریم بــه فواید و مزایای 
اســفناج بپردازیم.اکثــر کربوهیدرات های 
موجود در اسفناج شــامل فیبر است که این 
ماده غذایی را به یک ماده بسیار سالم تبدیل 
می کند.بعلاوه اسفناج قند بسیار کمی دارد که 
بیشتر به شکل گلوکز و فروکتوز است.اسفناج 
حاوی مقدار زیادی فیبر نامحلول اســت که 

برای سلامت بدن بسیار مفید می باشد. 
فیبر موجود در اســفناج می تواند به درمان 
یبوست کمک کند.اسفناج یک ماده غذایی 
ســالم اســت که فواید زیادی برای سلامتی 
بدن دارد. طبق تحقیقات انجام شده مصرف 
اســفناج می تواند به از بین بردن اســترس 
اکسیداتیو، سلامت چشم و بهبود فشار خون 

کمک کند.
استرس اکسیداتیو می تواند باعث تسریع روند 
پیری و افزایش خطر ابتلا به سرطان و دیابت 
شود.اسفناج سرشــار از آنتی اکسیدان هایی 
اســت که به مبارزه با اســترس اکسیداتیو 
کمک کرده و باعث کاهش آســیب ناشی از 
آن می شود.اســفناج سرشــار از زآگزانتین 
و لوتئیــن )کاروتنوئیدهایــی که مســئول 
رنگ در برخی ســبزیجات هســتند( است.
چشــم انســان نیز دارای مقادیــر زیادی از 
این رنگدانه هاســت که از چشــم در مقابل 
آسیب های نور خورشــید محافظت می کند.

 SQDG و MGDG اســفناج حاوی دو جــزء
اســت که باعث کاهش سرعت رشد سرطان 
می شــود.طی چندین تحقیق انجام شــده، 
مصرف اســفناج باعث کاهش خطر ابتلا به 
سرطان پروســتات می شود.مصرف این ماده 
غذایی برای جلوگیری از ســرطان سینه نیز 
مفید است.نیترات موجود در اسفناج به تنظیم 
فشار خون و کاهش خطر بیماری قلبی کمک 
می کند.بااینکه اسفناج برای سلامتی بسیار 
مفید است، اما ممکن اســت در برخی افراد 
اثرات نامطلوبی داشته باشد.سنگ کلیه ناشی 

از تجمع اسید و نمک معدنی است. 
شــایع ترین نوع ســنگ کلیه، ســنگ های 
کلســیمی اســت که متشــکل از اگزالات 
می باشد.اسفناج حاوی مقادیر زیادی کلسیم 
و اگزالات می باشــد، به همین دلیل افرادی 
که در معرض خطر ســنگ کلیه قرار دارند 
باید مصرف این ماده غذایی را محدود کنند. 
 K۱ اســفناج حاوی مقادیر زیادی ویتامین
است که وظایف مختلفی را در بدن به عهده 
 دارد، اما اصلی ترین وظیفه آن لخته شــدن 

خون است.
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 وزیر کشور: 

 مانعی برای حضور بانوان
 در ورزشگاه ها وجود ندارد

وزیر کشــور گفــت:  اگر کســی با دســتگاه 
داخلی مشکلی دارد و مشــکلات ورزش را به 
فدراســیون های بین المللی بگویــد، حتماً با 

مسوولیت های ملی تناقض دارد.
احمد وحیدی در بازدید از ایرنا در گفت وگو با 
خبرنگار ورزشی این خبرگزاری در مورد بحث 
حضور بانوان در ورزشــگاه ها اظهار داشت: هر 
جایی که بتوانیم ورزشگاه را برای حضور بانوان 
آماده کنیم، این موضوع مانعی ندارد اما شرط 

آن این است که ورزشگاه ها آماده باشند.
وی ادامه داد: طبیعتاً تا این آمادگی ها به وجود 
بیاید، زمان می برد. ورزشــگاه هایی که مانند 
استادیوم آزادی آمادگی دارند، اگر مواردی پیش 
بیاید تا حدی که بتوانند این بحث را پوشــش 

بدهند، منعی برای حضور بانوان ندارند.
 خط دهی به فدراسیون های جهانی 

با مسوولیت ملی تطابق ندارد
وزیر کشور در مورد نامه اخیر فیفا به فدراسیون 
فوتبال و اینکــه به نظر می رســد برخی افراد 
از داخل بــه فیفا خــط می دهند تــا فوتبال 
ایران آســیب ببیند، عنوان کرد: این کارها با 
مســوولیت ملی تطابق ندارد. یعنی اگر کسی 
حتی با دســتگاه داخلی مشــکلی دارد، این 
موضوع را به مرجعی بین المللی بگوید، حتماً 

با مسوولیت های ملی تناقض دارد.
وی تاکید کــرد: اگر حرفی هــم دارند باید در 
داخل بزنند. ضمن اینکه فدراســیون ها تقریباً 
یک اســتقلالی دارند و باید موضوعــات را به 
آن ها انتقال دهند. تلاش بــرای انعکاس و به 
میدان آوردن دستگاه های غیر ملی اصولاً کار 

خوبی نیست.

خبرویژه

درگفت و گو با نائب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس مطرح شد:

اجرایطرح»مدلزیستعفیفانه«درهفتههایآتی
دریا وفایی / گروه پارلمانی:  غلامرضــا منتظری نائب رئیس 
کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اســلامی در گفتگو با ما از 
اجرای طرح »مدل زیســت عفیفانه« در هفته های آتی خبر داد 
و گفت: درشــورای فرهنگ عمومی طرحی تحــت عنوان »مدل 
زیست عفیفانه« جزء دســتور کار جدی قرار گرفته که به محض 
جمع بندی نهایی، اجرای آن نیــز ابلاغ می گردد. درخصوص این 

طرح حتماً از نظر کارشناسان نیز استفاده می شود. نماینده مردم 
گرگان و آق قلا در مجلس شــورای اسلامی اضافه کرد: همچنین 
کمیسیون فرهنگی مجلس در خصوص عفاف و حجاب جلساتی 
را با دستگاههای مختلف و وزارت کشور شروع کرده است تا به یک 
مدل مناسب پوشش چه برای زنان و چه مردان، برسیم. به محض 
اینکه از این نشســت ها خروجی لازم به دست آمد حتماً نتیجه را 

رسانه ای می کنیم. وی همچنین ضمن انتقاد از برخوردهای اخیر 
با موضوع حجاب و عفاف از ســوی برخی ارگان ها، گفت: حجاب 
سیاسی نیست، شخصاً موافق نیســتم که برخوردهای سیاسی 
با مساله حجاب بشود. قانون اساســی اختیاراتی داده است وباید 
درچارچوب آن کار شود. اگر خلاء قانونی در این زمینه وجود دارد 
بگویند تا مجلس ورود پیدا کند. نماینده مردم گرگان و آق قلا ادامه 
داد: یک موقع قانونی وجود دارد که ناکارآمد است خب اشکال ندارد 
مطرح شود تا در قانون تجدید نظر شود. اگر به جهت قانون تزاحمی 
هست بگویند تا برطرف کنیم. وظیفه مجلس قانونگذاری و نظارت 

براجرای آن است. منتظری بیان داشت: من با افراد کار ندارم، اصل 
حجاب و فرهنگ لباس و پوشش مناسب یک اصل دینی ماست و 
درآن تردیدی نیست. حجاب و پوشش مناسب از اصول فرهنگ 
ایران اســلامی ماســت. حالا اگر من دارم با این موضوع برخورد 
سیاسی می کنم به حساب دین نگذاریم. اگر روش و برخورد من با 
اصول دینی متفاوت است حسابش را از دین جداکنیم. نائب رئیس 
کمیسیون فرهنگی مجلس یازدهم تاکید کرد: باید از روش هایی 
که دافعه ایجاد می کند به شدت پرهیز کنیم و درکنارش به اقناع 

سازی جامعه کمک کنیم.


